

# Common Constitutional Institutions (with brief descriptions)

**Constitutional institutions** are bodies or entities that are established and regulated by a country's constitution. They play a key role in the organization, functioning, and balance of power within the state. These institutions are typically designed to uphold the principles of the constitution, ensure the rule of law, and protect democratic governance.

## Common Constitutional Institutions (with brief descriptions):

### 1. Executive Branch

- **Head of State** (e.g., President, Monarch): Represents the unity and continuity of the state.
- **Head of Government** (e.g., Prime Minister): Leads the government and implements laws and policies.
- **Council of Ministers/Cabinet**: A group of ministers responsible for different government portfolios.

### 2. Legislative Branch (Parliament or Congress)

- Enacts laws, approves budgets, and oversees the executive.
- Can be **unicameral** (one chamber) or **bicameral** (two chambers, like a Senate and House of Representatives).
- 
- **Supreme Court** or **High Courts**: Interpret the law and constitution.
- **Constitutional Court**: In some systems, a special court that rules on constitutional matters specifically.

### 3. Constitutional Court or Council

- Ensures laws and government actions comply with the constitution.
- Can annul unconstitutional laws or decisions.

**المؤسسات الدستورية** هي هيئات أو كيانات يتم إنشاؤها وتنظيمها بموجب دستور الدولة. وتؤدي دوراً رئيسياً في تنظيم عمل الدولة، ووظائفها، وتحقيق التوازن بين السلطات. وعادةً ما تهدف هذه المؤسسات إلى ترسیخ مبادئ الدستور، وضمان سيادة القانون، وحماية الحكومة الديمقراطية.

## المؤسسات الدستورية الشائعة (مع وصف موجز):

### 1. السلطة التنفيذية

- **رئيس الدولة** (مثل الرئيس أو الملك): يمثل وحدة الدولة واستمراريتها.
- **رئيس الحكومة** (مثل الوزير الأول أو رئيس الوزراء): يقود الجهاز التنفيذي وينفذ السياسات والقوانين.
- **مجلس الوزراء أو الحكومة**: مجموعة من الوزراء المسؤولين عن مختلف القطاعات الحكومية.

### 2. السلطة التشريعية (البرلمان أو المجلس الوطني)

- a. تُشَرِّعُ القوانين، وتصادق على الميزانية، وثُرَاقب عمل السلطة التنفيذية.
- b. يمكن أن تكون أحادية الغرفة أو ثنائية الغرفة (مثل مجلس النواب ومجلس الشيوخ).

## 2) السلطة القضائية

- a. المحكمة العليا **المجالس القضائية العليا**: تفسر القوانين والدستور.
- b. المحكمة الدستورية **[في بعض الأنظمة، توجد محكمة خاصة تُعنى بالقضايا الدستورية فقط]**.

## 3) المحكمة أو المجلس الدستوري